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انیمیشن، ایران را جهانی می کند!
 گفت وگوی صبا با دو کارگردان انیمیشن حاضر در جشنوار فیلم کوتاه

مریم عظیمی - چهلمین جشنواره فیلم کوتاه تهران از 
امروز بیست و هفت مهر آغاز شده و علاقه مندان به فیلم های 
کوتاه و انیمیشن را به پردیس ســینمایی ملت می خواند. 
خبرنگار صبا گفت و گویی با دو نفر از انیمیشــن ســازان 

شرکت کننده  این دوره داشته که در ادامه می خوانید.

سید محسن پور محسنی شکیب، کارگردان دنیای 
خاکستری خاکستری:

تنها نماینده ایران در اسکار

 این انیمیشن در سبک  دو بعدی ســنتی است و فریم به فریم 
تمام کار با دست کشیده شــده. مدت زمان اثر ۶ دقیقه و 12 ثانیه 
و روایتگر یک دنیای خاکستری اســت. در این دنیای خاکستری 
مردی زندگی می کند که برخلاف آن یک هویت رنگی دارد و برای 
آنکه با جامعه یکسان باشد تظاهر به خاکستری بودن می کند. طی 
اتفاقی این هویت رنگی اش افشا می شود و حالا باید بین اینکه به 
خواسته جامعه تن بدهد یا اینکه آزادی خودش را به دست بیاورد 

انتخاب کند.
 روند تولید چقدر طول کشید و گروهتان چند نفره بود؟

یک گروه پنج نفره متشکل از یک انیماتور، یک کارگردان هنری و 
خودم هم کارگردان، نویسنده و طراح صدا و موسیقی بودم و هر کدام از 
دوستان یک دستیار داشتند. فرایند تولید کار کلاً ۳ سال طول کشید. 
این اثر تنها نماینده ایران در بخش انیمیشن کوتاه  اسکار نود و ششم 
یعنی سال 2024 است و تا به این لحظه در 5 جشنواره مورد تایید 
آکادمی حضور داشته است. برنده جایزه هیات داوران بخش انیمیشن 
کوتاه چهل و هفتمین دوره جشنواره کلیولند آمریکا و از این طریق 
وارد جشنواره اسکار شده است. انیمیشن کوتاه دنیای خاکستریِ 
خاکستری، برنده ششــمین جایزه WIA Diversity شده، این 
جایزه توسط سازمان Women in Animation برای شناسایی 
و تجلیل از پروژه ها، افراد و یا سازمان هایی که تأثیر قابل توجهی در 

گسترش تنوع صداها در صنعت انیمیشن داشته  اند، اهدا می گردد. 
از تجربیات قبلی تان در زمینه انیمیشن بگویید.

 این اثر ششمین تولید من است یک کار کاملًا مستقل که تهیه 
کنندگی اش بر عهده خودم بوده. با انیمیشنی به نام پوتین در سال 
گذشته در جشنواره شرکت کردم که اولین انیمیشن تولید ایران بود 

که کاندید بخش دانشجویی آکادمی اسکار شد.
از چالش فرایند تولید یک اثر مستقل بگویید.

است و مدت زمان آن حدود 8 دقیقه است. این اثر اولین تجربه من 
است و  در سال ۹5 به عنوان یک فیلمنامه کلاسی آن را نوشتم که 
تجربه از زندگیم در آن روزها بود. چند سالی بود که در صنعت کار 
می کردم و به واســطه کار تکراری و طولانی که در محیط خشک 
صنعتی داشتم و همزمان هم در کلاس های فیلمنامه نویسی شرکت 
کرده بودم این اثر را نوشتم که در ابتدا یک کار کلاسی بود ولی بعدها 
باعث شد تا من به ایده های انیمیشنی بیشتری فکر کنم و از انجمن 
سینمای جوان بودجه بگیرم تا آنها را بسازم و همینطور ادامه پیدا کرد 
تا وارد رشته انیمیشن در دانشگاه شدم. حفره هم اولین اثر من بود که 
باعث شد مسیرم به سمت انیمیشن تغییر کند.  قصه این انیمیشن 
به مردی می پردازد که به واسطه شغلش  به حفره ها حساس است و 
روزی حفره ای در زندگی اش پدید می آید که هیچ چیزی نمی تواند آن 
را پر کند. من سعی کردم در کانسپت، میزانسن ها و طراحی کاراکترم 
حالت خشک و صنعتی و تحت تاثیر یک کار تکراری طولانی بودن 

را نشان بدهم.
 چند نفر در بخش تولید این اثر همکاری کردند؟

 انجمن یک تایم چهار ماهه برای تولید یک اثر به ما می دهد برای 
همین من فرایند تولید را خیلی سریع پیش بردم. تیم کوچکی داشتم 
ولی برای اثر دومم هم با همان تیم کوچک ادامه دادم و فقط یک نفر به 
آن تیم اضافه شد. آقای مهدی یکتا کار صداگذاری و آقای مهدی برق 
زدگان کار انیمیت و پیاده سازی استوری بورد را انجام دادند. تدوین، 

تیتراژ و بخش اصلاح رنگ و نور بر عهده خودم بود.
  از تاثیر حمایت انجمن سینمای جوان بگویید.

این حمایت به شدت تاثیرگذار است. مانند پدری که دستش روی 
شانه فرزندانش اســت. فکر می کنم اگر انجمن نبود شخصاً در این 
نقطه ای که هستم و آن را دوست دارم نبودم  و بسیاری را می بینم که به 
واسطه حمایت انجمن اولین فیلم شان را ساختند و به واسطه جسارتی 
که از ساختن آن گرفته اند فیلم بعدی را ساخته اند. نزدیک ترین نمونه 
آن همسرم است آقای احسان مرادی که در زمینه داستانی فعالیت 
می کنند ایشان به علت کمالگرایی همیشه منتظر این بودند تا تمام 
شرایط فراهم شود اما زمانی که حمایت انجمن را دریافت کردند و 

مصمم در ساخت شدند شرایط خیلی تغییر کرد. 
 چه انتظاری از جشنواره دارید؟

حفره بهترین انیمیشن جشنواره )پاک کن( شد، دیپلم افتخار 
جشنواره نهال را دریافت کرد و بهترین انیمیشن جشنواره منطقه ای 
)دنا( یاسوج و حائز رتبه شد و به این واسطه مستقیم به جشنواره فیلم 
کوتاه تهران راه پیدا کرد. دوســت دارم که اثر در جشنواره مخاطب 
داشته باشد چرا که متاسفانه غیر از جشنواره ها فرصت دیگری برای 
دیده شدن نداریم من در اکرانی که اثر در یاسوج داشت می شنیدم 
که دو نفر در صندلی های پشت در مورد اثر صحبت می کردند و فکر 
می کنم این یکی از رسالت های جشنواره هاست تا ما بفهمیم که فیلم ما 
چه اثری بر مخاطب داشته و فیلم کوتاه تهران از آن جهت که مخاطبان 
زیادی دارد و سانس های خوبی به فیلم ها اختصاص داده می شود برای 

من بسیار مهم است. 

 وقتی مستقل کار می کنید بزرگترین چالش تان مسئله مالی است. از 
آنجایی که هر روز وضعیت اقتصادی بدتر می شود شما عملاً نمی توانید 
تیم به آن معنایی که قبلًا وجود داشــته جمع کنید. یا باید به نقطه ای 
برسید که کاملاً خودگردان باشید و همه کارها را خودتان انجام بدهید یا 
اگر قرار باشد با کسی کار کنید یعنی متخصصان بخش فنی که آنها باید 
زندگی بگذرانند این مسئله کار شما را واقعاً سخت می کند. متاسفانه همه 
چیز در زندگی ما در ایران اگزجره شده و از نظر مالی آنچه که دوستان 
پیشنهاد می دهند مبلغی است که شاید حتی در هالیوود هم پیشنهاد 
نشود و حتی اگر شما به ارگان های مختلف مثل انجمن سینمایی جوان 
و مرکز گسترش هم کار کنید.  قیمت هایی که آنها برای تولید یک اثر 
می دهند شما به عنوان یک کارگردان نویسنده باید حقوق خودتان را 
کاملاً نادیده بگیرید تا فقط بتوانید اثر را تولید کنید. این بودجه هایی که در 
نظر می گیرید به شکل اگزجره کم است. واقعاً برایم سوال است مسئولینی 
که آنجا نشسته اند از کجا خودشان را آپدیت می کنند و نمی بینند در 
جامعه قیمت ها چگونه اســت و قیمت هایی می دهند که با قیمت روز 
نمی خواند و این باعث می شود شما از هر سو به چالش  مواجه شوید و این 
باعث می شود که تولید انیمیشن برای من تولید کننده دیگر صرفه نداشته 
باشد و ترجیح بدهم که دیگر انیمیشن کار نکنم  و آن سرمایه گذاری را 

برای خودم انجام بدم تا بتوانم همه بخش های کار را خودم انجام بدهم.
در این زمینه که انیمیشن بتواند به مخاطب خودش دسترسی 

پیدا کند  چه کارهایی باید انجام شود؟
 بزرگترین معضل در حوزه پخش انیمیشن این است که  ذهن مان 
برای دیدن انیمیشن تربیت نشــده اســت. مثلًا در اولین سوال از ما 
پرسیده می شود که آیا کارتون ساخته اید و تجسم اینجا در مورد همه 
ابعاد انیمیشن این است که شما کارتون ساختید. در حالی که انیمیشن 
می تواند بسیار معناگرا و بسیار فراتر از کارتون باشد. زمانی که مخاطبین 
چنین نگاهی دارند عملاً فرصت اینکه شما بخواهید جایی داشته باشید 
که این انیمیشن ها پخش شوند و مخاطبان خودش را پیدا کنند از بین 
می رود. این مسئله مختص مخاطب عام نیست بلکه شاید مسئولین ما 
هم درگیر این نوع نگاه هستند. امکاناتی که هست برای انیمیشن تهران 
است نه برای ما که در شهرستان هستیم. چنین فرصتی برای ما که دور 

از مرکز هستیم وجود ندارد. 

فاطمه احمدی کارگردان انیمیشن حفره بعدی:
حفره مسیرم را تغییر داد

انیمیشن »حفره بعدی« با تکنیک دو بعدی فریم بای فریم کار شده 

ویژه چهلمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران


